
جـامعه

محمدرضا تابش: 

مصرف ۸۰ درصدی ذخایر 
استراتژیک آب فاجعه است

مهر|  »اینکه ۸۰ درصد ذخایر استراتژیک آب 
را مصرف کرده باشیم و ظرف ۳۶ سال اخیر، بالغ 
بر ۱۸۰ میلیارد مترمکعب اضافه برداشت از ذخایر 

زیرزمینی انجام شده یک فاجعه است.«
محمدرضــا تابــش، رئیــس فراکســیون 
محیط زیســت و توســعه پایدار مجلس با بیان 
ایــن موضــوع گفــت: »امــروزه دغدغه های 
زیســت محیطی، افــکار جهانیــان را به خود 
مشغول کرده اســت. تکنولوژی مدرن، جهان را 
به نقطه خطرناکی رسانیده است. بخش مهمی 
از بحران های زیست محیطی نشــأت گرفته از 
جهان بینی ما انســان ها و نگرش خاصی که به 

طبیعت و جایگاه انسان داریم، بازمی گردد.«
او ادامــه داد: »می تــوان گفــت بحران های 
زیست محیطی امروز، یک بحران اخلاقی است. 
پس تنها علوم مرتبط با مهندسی محیط زیست 
نمی توانــد راه حل نهایی را بــرای برطرف کردن 
این بحران ها ارایه دهد. ریشه اصلی بحران در آن 
اســت که علم جدید با تقدس زدایی از طبیعت، 
تسلط غیرمسئولانه انسان را بر آن هموار کرده و 
طبیعت مقهور و در اختیار امیال و خواسته های 

انسان است.«
تابش گفت: »در ادیان الهی و خصوصا اســلام 
طبیعت ملک خداوند اســت و امانتی در دست 
انسان خلیفه ا... که باید در بهره برداری و تصرف در 
طبیعت، رعایت امانتداری کند. در قرآن تخریب 
و آلوده کردن محیط زیســت انسانی و طبیعی از 
مصادیق فســاد در زمین است و حرمت تکلیفی 
اســراف، بســتر لازم برای حکم وصفی، یعنی 
مسئولیت مدنی و ضمان قهری را فراهم می کند.«

رئیس فراکسیون محیط زیست و توسعه پایدار 
مجلس ادامه داد: »اتلاف اموال بیت المال ازجمله 
منابع طبیعی، خــواه عامل تخریب اشــخاص 
حقیقی باشــد و خواه کارگــزاران حکومت، چه 
با مصرف بی رویه امــوال را از بین ببرند یا به علت 
تقصیر و کوتاهی موجبات تخریب را فراهم سازند، 

به یقین اتلاف است و تضییع آنها ضمان دارد.«
تابش گفت: »در فرهنگ و تمدن ایرانی نیز به 
حفظ طبیعت به ویژه خاک و آب و آتش و گیاه و 
هوا و نیالودن آنها چه در دوران قبل از اسلام و چه 
بعد از آن، تأکید فراوان شــده است. شعرا و ادبای 
ما نوعا به طبیعت عشــق می ورزیده انــد و آن را 
جلوه ای از قدرت لایزال الهی می دانسته اند. حالا 
چرا با وجود چنین آموزه هــای دینی و فرهنگ 
غنی مؤید و مقوم طبیعت و پاسدار محیط زیست 
با این وضع زیست محیطی پرمخاطره در کشور 
مواجه هستیم؟ ما از فرهنگ غنی ملی و اسلامی 
خویش دور افتاده ایم و متاســفانه در بســیاری 
عرصه های اجتماعی شــاهد بروز آســیب ها و 
چالش ها و ابرچالش هایی هســتیم کــه اگر به 
فوریت چاره اندیشــی نکنیم، تمدن اســلامی و 
ایرانی را دچار خدشه می ســازیم.« او ادامه داد: 
»جنگلبانی شــغل شریفی اســت که عشق به 
طبیعت از مؤلفه های مهم انتخاب این کار خطیر 
است. جنگلبانان و قرقبانان با تحمل گرما و سرما و 
در مواجهه با خطرهای فیزیکی و جانی از طبیعت 
ایران در پهنه سرزمینی محافظت می کنند که 
زحمتشــان قابل ارج گذاری نیســت.«  رئیس 
فراکسیون محیط زیست و توسعه پایدار مجلس 
گفت: »تقدیم ۱۳ شهید و ۵۰۰ جانباز گواه این 
مدعاست. مردم، دولت و مجلس قدردان زحمات 
این عزیزان هستند.  ســال گذشته به دنبال ارایه 
طرح حمایت از قرقبانــان و محیط بانان بودیم 
که چون بار مالی داشــت، دولــت، لایحه ای را 
تحت این عنوان قول داد به مجلس بیاورد که در 
کمیسیون های مربوطه دولت تحت بررسی است 
و تقدیم آن به درازا کشیده است. امیدوارم هرچه 
زودتر این لایحه به صحن مجلس تقدیم شود و 
همین جا اعلام می دارم هر نظر اصلاحی و تکمیلی 
که متخصصین و محیط بانان و جنگلبانان نسبت 
به لایحه دولــت دارند، به مجلس تقدیم کنند تا 
قانون تصویبی از قابلیت اجرا و غنای بیشــتری 

برخوردار شود.«

وزیر بهداشت مطرح کرد: 

 رونمایی از »سند درمان« کشور 
تا یک ماه آینده

مهر|  وزیر بهداشــت، از تدویــن و رونمایی از 
سند درمان کشور تا یک ماه آینده خبر داد. حسن 
 هاشمی با بیان این که نمی توان قضاوت صحیحی 
از طرح تحول ســلامت داشت، گفت: »این طرح 
در راســتای تحقق وعده ها و آرمان های انقلاب 
اسلامی اجرا شد تا مردم به ویژه مناطق محروم، 
مرزی، روستاها و حاشیه شهرها بتوانند دسترسی 

عادلانه ای به خدمات سلامت داشته باشند.« 
او با اشــاره به تأکید رئیس جمهوری مبنی بر 
اولویت ماندن ســلامت در دولت دوازدهم ادامه 
داد: »امیدواریم مجلس شــورای اسلامی مانند 
گذشته، همچنان از حوزه سلامت حمایت کند 
و بــه تدریج به نظام ســلامت کارآمدی که حق 
مردم است، دست یابیم.«  وزیر بهداشت ادامه داد: 
»در این سند مشخص شده که تا  سال ۱۴۰۴ چه 
تعداد تخت دولتی و خصوصی به تفکیک استان و 
شهرستان نیاز داریم و امیدواریم که با اجرای آن 

شاهد حل مشکلات درمانی در کشور باشیم.«
هاشمی گفت: »بخش خصوصی به تدریج برای 
سرمایه گذاری در حوزه سلامت اعتماد می کند و 
لازم است که دولت گام هایی را برای علاقه مندی 
و تشویق بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در 

حوزه سلامت بردارد.« 

دانشجویان رشته علوم سیاسی دانشگاه تهران در نامه ای به روحانی با درخواست توقف تغییرات در سرفصل دروسشان: 

دغدغه علم داریم
محمد باقــرزاده| تحول در علوم انســانی و 
تغییر منابع و سرفصل دروس، عمری طولانی در 
آموزش عالی ایران دارد و هرگاه هم که این بحث 
مطرح شده، حاشیه  و بحث های فراوانی را به  همراه 
داشته است. در ســال های دولت داری »محمود 
احمدی نژاد« این بحث درباره رشته های مختلف 
بارها مطرح شــد و هر بار بیش از پیش رنگ و بوی 
سیاســی به خود گرفت تا جایی که سخن گفتن 
از لزوم تحول در منابع دروس به موضوع سیاسی 
تبدیل شد و به سخنان سیاستمداران هم راه پیدا 
کرد. حالا و در آخرین روزهای عمر دولت یازدهم، 
ســخن از مصوبه و ابلاغیه ای به میان آمده که بر 
اســاس آن قرار اســت از مهر آینده، ۴۸ واحد از 
منابع علوم سیاسی دانشــگاه تهران حذف و ۵۶ 
واحد جدید جایگزین شــود. مبانی این تغییرات، 
ویرایش جدید مصوبه کارگــروه تحول و ارتقای 
علوم سیاسی اســت که به عقیده کارشناسان این 
حوزه، ساختار آن بر پایه تغییرات  سال 92 و قبل 
از آن استوار اســت؛ تغییراتی که بر اساس ابلاغیه 
جدید و همچنین نظر بعضی از مسئولان دانشگاه، 
قرار است از مهر امسال لحاظ شود و همین موضوع 
اعتراض تعداد زیادی از دانشجوهای این دانشکده 
از گرایش های سیاسی مختلف را به همراه داشته 
تا در نامه ای به رئیس جمهوری منتخب خواهان 

توقف این تغییرات باشند. 
چرا به نیازهای اساسی در حوزه های 

مرتبط علوم سیاسی توجهی نشده است؟
محتوای این نامه که بــا همراهی تعداد زیادی 
از دانشجویان رشته علوم سیاسی دانشگاه تهران 
روبه رو شــده و حدود 2۰۰ دانشــجو آن را امضا 
کرده اند، تغییرات در ســرفصل دروس را ضروری 
و اما روند تغییرات کنونی را نادرســت می داند. در 
نامه این دانشجویان خطاب به »حسن روحانی«، 
منتخب مردم برای ریاســت دولت دوازدهم آمده 
اســت: »با عنایت به مصوبه شــورای تحول علوم 
انسانی در زمینه بازنگری و تغییر در سرفصل های 
رشــته علوم سیاســی در مقطع کار شناسی و در 
دستورکار قرار گرفتن و اعمال این سرفصل ها در 
 سال تحصیلی پیش رو در دانشگاه تهران انتقاداتی 
مطرح شده اســت که در ادامه به آن اشاره خواهد 
شد. انتقاد اصلی در این موضوع، در زمینه فرآیند 
تصویب دروس و نحوه تصمیم گیری بوده اســت. 
لذا انتقاد اصلی نه به نفس بازنگری سرفصل های 
درســی، بلکه در ارتباط بــا فرآینــد تصویب و 
تصمیم گیری آن اســت. به نظر می رســد نتیجه 
حاصل شده در شورایعالی بازنگری در رشته علوم 
سیاسی بدون نظرخواهی و مشورت موثر با اساتید 
و نخبگان این رشته صورت گرفته و سازوکار حاکم 
بر آن از شــفافیت لازم برخوردار نبوده اســت.« 
حذف گسترده دروس مطالعات منطقه ای بخش 
دیگــری از انتقــاد دانشــجویان امضاکننده این 
نامه بوده اســت: »علاوه بر این تعدادی از دروس 
اصلی و پایه ای علوم سیاســی و بعضا دروسی که 
ســازگار با نفس بومی ســازی و نیازهای فعلی و 
مهم کشورمان بوده است، حذف شده و جایگزین 
مناسبی برای آنها پیش بینی نشــده است. برای 
مثال حذف گســترده دروس مطالعات منطقه ای 
با توجه بــه جایگاه ویژه کشــورمان در معادلات 
منطقــه و جهان، یکی از مشــکلات اساســی و 
تناقضات این طرح است. همچنین سوال بسیاری 
از اساتید و دانشــجویان علوم سیاسی این است 
که حذف دروس سیاســت گذاری، با توجه به نیاز 
مبرم ایران به عنوان کشــوری در حال برداشتن 
گام های اساســی توســعه، با چه منطقی صورت 
گرفته است؟ نکته حیاتی این است که چرا در این 
فرآیند به نیازهای اساســی و تخصصی کشورمان 
در حوزه های مرتبط رشته علوم سیاسی توجهی 
نشده است؟ این در حالی اســت که این تحول و 
بازنگری که عبارت »بومی ســازی« را نیز با خود 
به یدک می کشد، در صورت اجرا باید به نیازهای 
امروز کشورمان پاســخ دهد.« در پایان این نامه، 

دانشجویان از لزوم توقف این تغییرات و مشورت 
با کارشناسان این حوزه جهت تغییرات احتمالی 
سخن گفتند: »ما به عنوان جمعی از دانشجویان 
علوم سیاسی دانشگاه تهران مراتب نگرانی خود را 
به این تحولات ابراز داشته و خواستار توقف اعمال 
این سرفصل ها برای  سال تحصیلی پیش رو، جهت 
تأمل بیشــتر در این زمینه در فرآیندی جمعی، 

مشورتی و شفاف هستیم.« 
نگرانی دانشجویان درباره آینده علمی 

رشته علوم سیاسی
»حسام کریمی« دانشجوی مقطع کارشناسی 
ارشد رشته علوم سیاسی دانشگاه تهران با تأکید 
بر این که عضو هیچ تشکل سیاسی نیست، هدف 
اصلی این نامه را نگرانی دربــاره آینده علمی این 
رشــته در ایران می داند: »نیت و هدف این نامه، 
کار علمی اســت و عامدانه نخواستیم کار از طرف 
تشــکل خاصی صــورت بگیرد. کار فراتشــکلی 

اســت و بچه های تشکل ها با 
مختلف  سیاسی  گرایش های 
این نامــه را امضــا کردند.« 
او دربــاره ایــن تغییــرات به 
»یک  می گوید:  »شــهروند« 
برنامه ای بود که از  ســال 92 
جرقه آن زده شــده  است. در 
سال های گذشته تغییراتی در 
بقیه دانشگاه ها صورت گرفته 
ولی در دانشکده علوم سیاسی 

دانشگاه تهران چنین تغییراتي اعمال نشده است 
و قرار اســت از مهر آینده این سرفصل ها صورت 
بگیرد. البته تغییرات دیگر دانشــگاه ها ملایم تر 
از تغییرات در نظرگرفته شــده برای دانشجویان 

دانشگاه تهران است.«
این دانشــجوی علوم سیاســی درباره اهداف 
این نامه توضیــح می دهد: »آنچه به اســم طرح 
تحول علوم انســانی و رشته علوم سیاسی صورت 
می گیرد و با این ســرفصل هایی که به دانشکده 
علوم سیاسی ابلاغ شــده، وضع این علم نه علمی 
می شود و نه اســلامی. الان بین دانشجویان دید 
و نگاه بسیار منفی نســبت به این تغییرات وجود 
دارد. ما دانشجویان معتقدیم که این تغییرات به 
هیچ وجه به علم سیاست در ایران کمک نخواهد 
کــرد و حتی باعث می شــود که نگاه نادرســتی 
نســبت به لزوم تغییرات در این رشته ایجاد شود. 
ما در نامه هم تأکید کردیم که این روند تغییرات 
نادرست است وگرنه درباره لزوم تغییرات شک و 
شــبهه ای نداریم. خروجی همین علوم سیاسی با 
سرفصل های کنونی متاسفانه ضعیف است و این 
لزوم تغییرات در ســرفصل ها را نشان می دهد اما 
این تغییرات کارکرد و خروجی علوم سیاســی در 
دانشــکده را ضعیف تر می کند.« او ادامه می دهد: 

»وجه انتقــادی اصلی نامه ما، تأکیــد بر مبهم و 
غیرشفاف  بودن روندی است که به سرفصل های 
امروز رسیده اســت؛ این که اعضای این کارگروه 
چه کســانی هســتند و تا چه اندازه با اســاتید و 
صاحب نظران این رشته مشــورت صورت گرفته 
اســت. در مجموع روند این تغییرات که منتج به 
چنین نتایج و ســرفصل هایی شده بسیار مبهم و 

غیرشفاف است.«
حذف گروه مطالعات منطقه اي با 13 

رشته گرایش و باقی ماندن تنها یک درس
در کنار نامه انتقادی دانشــجویان رشته علوم 
سیاســی دانشــگاه تهران بــه رئیس جمهوری، 
بســیاری از صاحب نظران این رشته و همچنین 
اعضای هیأت علمی دانشــگاه تهران هم با چنین 
تغییراتی همراه و همدل نیستند. »داوود آقایی«، 
عضو هیأت علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشــگاه تهران هم با تأکید بر لزوم تغییرات در 
دروس رشــته علوم سیاسی، 
معتقد است که تغییرات  سال 
92 که دوباره به دانشگاه تهران 
ابلاغ شده بدون لحاظ شدن نظر 
تعداد زیــادی از صاحب نظران 
و کارشناســان علوم سیاسی 
انجام شده و نمی تواند کمکی 
به آینده این علم در ایران کند. 
او در این بــاره به »شــهروند« 
می گویــد: »آنچــه در نامــه 
دانشجویان بوده و اساتید دیگر 
هم در این زمینه متفق القول هســتند، تغییرات 
در برنامه دروس رشته علوم  سیاسی است و همه 
معتقدند که بایــد تغییراتی صــورت بگیرد ولی 
برنامه مصوبه  ســال 92 حاصل نظر جمع اندکی 
از اســاتید علوم سیاسی اســت و نمی تواند مورد 
رضایت صاحب نظران این رشــته باشد؛ مثلا در 
جریان این تغییرات تنها یک بار از مدیر گروه علوم 
سیاسی دانشگاه تهران دعوت شده است. طبیعی 
است که این تغییرات منطبق با نیازهای علمی و 
همچنین وضع منطقه ای نیست. شکی درباره لزوم 
تغییرات نیست اما باید این تغییرات دربرگیرنده 
نظرات و دیدگاه هاي اکثر صاحب نظران این حوزه 
باشد؛ مثلا در این برنامه گروه مطالعات منطقه ای 
با ۱۳ رشته گرایش و به عنوان یک برنامه ضروري 
و گریزناپذیر در شرایطي که منطقه گرایي به یک 
پارادایم در عرصــه روابط و سیاســت بین الملل 
تبدیل شده و تربیت کارشناسان منطقه ای به یک 
نیاز مبرم براي کشورها و ازجمله کشور ما تبدیل 
شده، این گروه با همه سرفصل هایش حذف شده و 
فقط به گنجاندن یک درس تحت عنوان مطالعات 
منطقه ای در این مصوبه اکتفا شــده است.« عضو 
هیأت علمی دانشــکده حقوق و علوم سیاســی 

دانشــگاه تهران به ســابقه این مصوبه هم اشاره 
می کنــد و ابلاغیه جدید را منطبــق بر تغییرات  
سال 92 می داند: »سال 92 تغییر در بعضی منابع 
رشته علوم سیاسی به تصویب شورای تحول علوم 
سیاسی رسید و به دانشــگاه ها ابلاغ شد. از همان 
ابتدای ابلاغ این تغییرات و بــه دلیل این که این 
تغییرات با نظر تعداد معدودی از کارشناسان انجام 
شده  بود، اساتید رشته علوم سیاسی در نامه ای به 
رئیس جمهوری خواهان توقف این تغییرات شدند 
تا در فرصت مناسبی تغییرات به شیوه جامع تر و 
براساس نظر صاحب نظران این حوزه انجام شود.« 
براساس سخنان آقایی، بعد از انتشار این نامه و از 
 سال 92 تا 9۵ این برنامه متوقف شد تا این که در  
ســال 9۵ از برخی دانشگاه ها خواسته شد که این 
تغییرات در سرفصل دروس اعمال شود و ابلاغیه 
جدید از دانشــگاه تهران می خواهد که از مهر 9۶ 

این مصوبه لحاظ شود. 
علاوه براین در چند  سال گذشــته هم شورای 
تحول علوم سیاســی تــلاش کرد کــه تغییر در 
سرفصل های این رشــته را با نظر صاحب نظران 
این رشته دنبال کند: »شورای تحول با مسئولیت 
دکتر خرمشاد، با آمدن ایشان و در پی اعتراضات 
به ابلاغیه  سال 92، تغییرات جدیدی را مدنظر قرار 
داد که قرار اســت جمع بندی آنها شهریور امسال 
ابلاغ شــود. از آن جا که این تغییرات با مشورت و 
همراهی صاحب نظران بوده الان نظر دانشجویان 
این اســت که منتظر ایــن تغییــرات بمانیم. با 
وجود این، مســئولان دانشــگاه تهران معتقدند 
که علی الحســاب این مصوبه اجرا شــود و پس از 
اعلام ابلاغیه شورای تحول، سرفصل های دروس 
براساس ابلاغیه جدید تطبیق داده خواهد شود.«

چه باید کرد؟ 
»برای تحولات در رشــته های علوم انســانی، 
اساتید، دانشجویان و گروه های علمی به طور موثر 
در فرآیند تصمیم گیری و حتی تصمیم سازی قرار 
داده نشده اند.«؛ این سخن »داود فیرحی«، عضو 
هیأت علمی گروه علوم  سیاســی دانشگاه تهران، 
فصل مشــترک انتقاد بســیاری از صاحب نظران 
و کارشناســان علوم انسانی نســبت به مصوبات 
شورایعالی تحول علوم انســانی است. فیرحی که 
تحصیلات حوزوی را تا ســطح خــارج گذرانده و 
دارای تألیفات زیادی در زمینه اندیشــه سیاسی 
اسلام است، معتقد به تغییر در برخی سرفصل ها 
البته با همراهی و مشورت صاحب نظران این رشته 
است. او در پاسخ به این پرسش »شهروند« که در 
شــرایط کنونی چه تصمیمی در زمینه تغییرات 
دروس باید انجام شود، می گوید: »بهترین حالت 
دستور توقف یک ساله طرح تحول و ارجاع موضوع 
به گروه های سیاسی دانشــگاه های معتبر جهت 

مشاوره و بررسی بیشتر است.«

میز خبر

  آقایی، عضو هیأت علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران: تغییرات لحاظ شده منطبق
 با نیازهای علمی و همچنین وضع منطقه ای نیست

روي خط خبر

5۰هکتار منطقه میانکاله در آتش 
سهل انگاری گردشگران سوخت

ایســنا|  ۴۰ تا ۵۰ هکتار از منطقه میانکاله 
سه شنبه گذشته دچار حریق شد. علی تیموری، 
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت شــکار و صید 
سازمان حفاظت محیط زیست با اعلام این خبر، 
گفت: »این آتش ســوزی که متاسفانه براساس 
سهل انگاری گردشگران عبوری به وقوع پیوست، 
به سختی از ســوی محیط بانان منطقه کنترل و 

مهار شد.« 
او درباره جزییات آتش سوزی وسیع در منطقه 
حفاظت شده میانکاله استان مازندران ادامه داد: 
»عملیات اطفای حریق به  سرعت و با هوشیاری 
محیط زیست اســتان مازندران و سایر مسئولان 
ذیربط انجام گرفت که امیدواریم دیگر شــاهد 
آتش سوزی در مناطق حفاظت شده و جنگل ها 

نباشیم.« 
مدیرکل دفتر شــکار و صید سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت:   »خوشبختانه آتش سوزی به 
سرعت و در ساعات اولیه مهار شد و آسیبی هم به 

گونه های جانوری در این منطقه وارد نیامد.« 
تیمــوری درباره علــت اصلی آتش ســوزی 
ساعات گذشــته در میانکاله گفت: »علت اصلی 
درحال بررسی است اما شــواهد نشان می دهد 
که سهل انگاری گردشــگران عبوری همچنین 
خشک بودن پوشش گیاهی به همراه وزش بادهای 
گرم باعث حریق و گســترش آن شده است.«  او 
ادامه داد: »امیدواریم تمامی گردشگران عبوری 
از مناطق حفاظت شده و جنگل ها به توصیه های 
مطرح شده نسبت به عدم بروز حریق در این فصل 
دقت عمل را داشته باشــند؛ چراکه یک حریق 
در مناطق زیســت محیطی و مراتع و جنگل ها 

خسارات جبران ناپذیری را به دنبال دارد.« 

 عضو هیأت رئیسه فراکسیون امید مجلس
 خبر داد: 

نامه 157 نماینده به رئیس جمهوری 
درباره لزوم معرفی وزیر زن

ایسنا|  عضو هیأت رئیســه فراکسیون امید 
مجلس شورای اسلامی از ارسال نامه ۱۵7 نماینده 
به رئیس جمهوری درباره لــزوم معرفی وزیر زن 
خبر داد. فاطمه سعیدی نماینده مردم تهران در 
مجلس در کانال تلگرامی خود نوشت: »نامه ۱۵7 
نماینده به رئیس جمهوری درباره لزوم معرفی وزیر 
زن را شخصا به ایشــان تقدیم کردم. این موضوع 
را به آقایان خاتمی و جهانگیری نیز منتقل کردم. 
بهتر است رئیس جمهوری به این مطالبات توجه 

کند.« 

رئیس ذخیره گاه زیست کره توران شاهرود: 

جمعیت گورخر در پارک ملی توران 
۲ برابر شد

مهر|  رئیس ذخیــره گاه زیســت کره توران 
شاهرود از دو برابر شدن جمعیت گورخر در پارک 
ملی توران خبــر داد و گفت: »این اتفاق طی یک 
دهه رخ داده اســت.« احمد رادمــان در توضیح 
بیشتر گفت: »آیین سرشماری گورخر آسیایی 
هر ساله طی تابستان و در ذخیره گاه زیست کره 
توران انجام می شود که با همکاری ادارات محیط  
زیست شهرستان های استان سمنان 2۳ اکیپ 
دو و ســه نفره به وسیله موتورســیکلت و خودرو 
از جمعه ۶ مردادماه آغاز شــد و بعدازظهر هفتم 
مردادماه به پایان رســید.« او افزود: »طی آخرین 
پایش و سرشــماری صورت گرفتــه از جمعیت 
گورخر آسیایی پارک ملی توران از  سال ۸۶ تاکنون 
این جمعیت دو برابر شده است که نشان می دهد 
توانسته ایم با همکاری نهادهای مختلف در راستای 
حفظ و احیای این گونه ارزشمند کوشا باشیم.« 
رئیس ذخیره گاه زیســت کره توران شــاهرود 
در پاســخ به این پرســش که چه تعداد پلنگ و 
یوزپلنگ در این منطقه به ثبت رســیده است، 
گفت: »در چهارماهه نخســت  سال جاری چهار 
مشاهده یوزپلنگ و سه مشاهده پلنگ در پارک 
ملی توران به ثبت رسید که طی  سال گذشته نیز 
هشت مشاهده مســتقیم و دو بار توسط دوربین 
تله ای از تصویر یوزپلنگ در قاب دوربین نشست.« 
رادمان ادامه داد: »در ادامه فعالیت های کارگروه 
نجات یوزپلنگ آسیایی و در راستای ایمن سازی 
جاده های منطقه طی یک هفته گذشته دو تابلوی 
هشــداردهنده به همراه چراغ چشــمک زن در 
حاشیه جاده شاهرود به سبزوار محدوده میاندشت 
به عباس آباد و کاهک توسط اداره کل راه و ترابری 
استان سمنان نصب شد که امیدواریم با همکاری 
نهادهای مربــوط مراحل فنس کشــی کریدور 

عباس آباد عملیاتی شود.«
او درباره تعلیف حیات وحش منطقه هم افزود: 
»در مناطقی مانند عباس آباد طی خشکسالی های 
اخیر ازنظر علوفه آســیب بسیار متحمل حیات 
 وحش شــده اســت، از این رو، علوفه را به کمک 
خیــران و طبیعت دوســتان تأمیــن می کنیم 
که درحال حاضــر در منطقــه عباس آباد برای 
گونه های گورخر و آهو و همچنین در ســایت و 
مرکز تحقیقات گورخر ســازی و آهو پارک ملی 
توران درحال انجام اســت.« رئیــس ذخیره گاه 
زیســت کره توران شــاهرود همچنین از اهدای 
چهار مخــزن ذخیره آب به این منطقه توســط 
مردم دوستدار طبیعت شهرستان خبر داد: »در 
آستانه ولادت باسعادت، علی بن موسی الرضا)ع( 
و روز محیط بان، به همت انسان های خیرخواه و 
طبیعت دوست در آیین خداپسندانه نذر طبیعت، 
چهار مخزن ذخیره ســازی آب توسط خیران به 

ذخیره گاه زیست کره توران اهدا شد.«  
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شــهروند|  ۱۱ هزار ایرانی هم اکنون در مدینه حضور دارند و 
تاکنون ۴۵ هزار ویزا برای حجاج صادر شده است.

نماینده ولی فقیه در امور حــج و زیارت پیش از عزیمت به حج 
تمتع در فرودگاه حضرت امام خمینی با بیان این خبر و این که حج 
امسال حساسیت های خاص خود را دارد، گفت: »این حساسیت از 
آن روست که به دلیل 2 حادثه بسیار بزرگ و غم انگیز مسجدالحرام 
و منا که جمع زیــادی از هموطنان عزیزمان در آن به شــهادت 
رسیدند، مشکلاتی برای سفر حجاج پیش آمد و نتوانستیم  سال 

9۵ به حج مشرف شویم.«
حجت الاسلام سیدعلی قاضی عسکر با بیان این مطلب ادامه داد: 
»همان طور که بارها گفته ام، ما در نرفتن به حج دخالتی نداشتیم 
و به هیچ وجه خواهان تعطیلی حج نبودیم. اگر آنچه امســال رخ 
داد،  سال قبل هم فراهم می شد، قطعا  سال 9۵ هم به حج مشرف 

می شدیم.«
او اضافه کرد: »در شرایط فعلی مسأله عزت، امنیت، سلامت و 

حرمت حجاج ایرانی طبق  نظر مقام معظم رهبری برای ما حایز 
اهمیت بسیاری است.«

سرپرســت حجاج ایرانی ابراز امیدواری کرد: کشــور میزبان 
همان طور که در توافقنامه سعودی ها با ایران آمده، حساسیت ویژه 
نشــان دهد، چراکه »این امر نه فقط برای حجاج ایرانی، بلکه این 
وظیفه آنهاست که امنیت حجاج تمامی کشورها را فراهم آورند 
و زمینه را طوری مهیا کنند کــه آنها بتوانند بهترین بهره برداری 
از سفرشان را داشته باشند.« نماینده ولی فقیه با اشاره به حضور 
بیش از ۱۱ هزار نفر از حجاج ایرانی در مدینه منوره و صدور بیش 
از ۴۵ هزار ویزا برای آنها روند امور را مطلوب دانســت و ادامه داد: 
»شــرایط حجاج ایرانی در مدینه و کشور میزبان مطلوب است و 
آنها به سهولت درحال انجام کارهای خود هستند، ضمن این که 
امیدوارم در روزهای آینده که تراکم جمعیت حجاج ایرانی بیشتر 
می شود، این سهولت ها هم بیشتر شده و تسهیلاتی هم در مورد 

حجاج ایرانی و زیارت بقیع و دیگر اماکن زیارتی فراهم شود.«

حجت الاسلام قاضی عســکر ابراز امیدواری کرد که روال اعزام 
فعلی با آرامــش و پروازها به موقع انجام شــود و حجاج ایرانی به 
سلامتی به کشور بازگردند و ادامه داد: »امسال نزدیک به ۱۵ هزار 
نفر از حجاج ایرانی از عزیزان اهل ســنت هســتند که نسبت به 
سال های گذشته رکورد محسوب می شود و نشان دهنده آن است 
که نگاه جمهوری اسلامی ایران به حج فرافرقه ای و فرامذهبی و 

آنچه برای ما اهمیت دارد، وحدت امت اسلامی است.«
او همچنین اضافه کرد: »تمامی تلاش آن است که مسلمانان 
دست به دست هم داده و به عظمت و وحدت مورد نیاز در جهان 

اسلام بیندیشند.«
سرپرســت حجاج ایرانی در پایان گفت: »در شرایط فعلی که 
طرز تفکر افراطی ها و تکفیری های موجود در جهان اسلام لطمات 
جبران ناپذیری بر پیکر امت اســلامی وارد کرده، امیدواریم حج 
امســال به این وحدت کمک بیشــتری کرده و در جهت تقریب 

مذاهب اسلامی گام های جدی تری بردارد.«

 سرپرست حجاج ایرانی با اشاره به حضور 11 هزار ایرانی در مدینه 

45 هزار ویزا برای حجاج صادر شد
   امسال نزدیک به 1۵ هزار نفر از حجاج ایرانی اهل سنت هستند که نسبت به سال های گذشته رکورد محسوب می شود

   فیرحی، عضو هیأت علمی 
دانشکده حقوق و علوم 
سیاسی دانشگاه تهران: 

بهترین حالت دستور توقف 
یک ساله طرح تحول و ارجاع 
موضوع به گروه های سیاسی 

دانشگاه های معتبر است
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